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متن پرسش

سلام علیکم استاد در سوال 7568 جواب داده بودید که : ابتدا باید روشن شود علومی که نظر به

کیفیت عالم دارد با علومی که صرفاً جنبهی کمّی را مینگرند دارای دو رویکرد هستند با دو جایگاه

متفاوت. یک وقت شما آب را یک واقعیتی میدانید با کیفیت ترکردن، و در بستر چنین نگاهی از آب

استفاده میکنید. ولی یک وقت آب را H2o میدانید و تازه از هیدروژن و اکسیژن هم نظرتان به

مدارهای الکترونهایشان میافتد و اینکه چگونه این دو عنصر با هم ترکیب شدهاند و به قول خودتان

کلهتان سوت میکشد. رویکرد علمیِ امثال خواجه نصیر و شیخ بهایی رویکردی است که در علم نجوم

هم به کیفیتهای عالم نظر داشتند و در آن راستا جلو میرفتند و بنای تصرف در طبیعت را نداشتند

یْلَ رَ لَکُمُ اللَّ مْسَ وَ الْقَمَرَ دائِبَیْنِ وَ سَخَّ رَ لَکُمُ الشَّ بلکه تسخیر طبیعت را داشتند زیرا بما فرموده اند« سَخَّ

وَ النَّهارَ » تا با تعاملِ با طبیعت از آن استفاده کنند. ما در هرحال بعد از مدتی با نور تمدن اسلامی کار

امثال خواجه نصیر را ادامه میدهیم در حالیکه در غرب این جهتگیری را عوض کردند و به جای آنکه

از استعدادهای طبیعی به نفع بشر و برای آرامش او استفاده کنند، در طبیعت تصرف کردند و خواستند

بر آن حکومت کنند. مثل آن جادوگری که غول را از شیشه در آورد و حالا خودش اسیر آن غول است.

امروز بشر جدید اسیر تکنولوژی است چون به کیفیتهای عالم نظر نکرد. به نظرم سخن ایت االله

جوادی در اجمال است معلوم نیست چون به تفصیل در آید بتوان چنین نتیجه ای گرفت. حال باید

پرسید این علوم شبیه به همان غولی است که از شیشه بیرون آمده و جامعه ی ما را هم گرفته . حال

وظیفه ی ما چیست ؟اگر بخواهیم در این مدل از علوم پیشرفت نکنیم از غربی ها عقب می افتیم و

اگر بخواهیم پیشرفت کنیم زندگی هموطنان امان درگیر تجمل و مادی گری میشود . آیا باید به این

علوم پرداخت یا خیر ؟ نظر رهبری چیست ؟
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داریم و لذا نهتنها شیفتهی آنها نمیشویم که گرفتار تجمل و مادیگرایی شویم، بلکه همانطور که

مقام معظم رهبری میفرمایند باید دیوارههای این علوم را شکست و به بومیسازی آن پرداخت. موفق

باشید


